

CENTENARI DE LES ESCOLES ESCASANY (2024-2025)

ARXIU HISTÒRIC DE CARDONA



Fotomuntatge amb la inauguració de l'edifici escolar i la imatge dels dos germans, 1925 (AHC, Fons Planas Muntanyà)

Enguany, Cardona ha de donar inici al seguit d'actes commemoratius que volen celebrar el centenari de la construcció del nou edifici escolar patrocinat pels germans Ramon i Manuel Escasany Argelagós. L'escola construïda entre 1924 i 1925 havia de mantenir les seves funcions com a centre d'ensenyament per espai d'una cinquantena d'anys, fins que al curs 1974-1975 van ser substituïdes per l'actual escola Patrocini. Ara, i després d'una acurada rehabilitació duta a terme entre el 2010 i el 2012, l'escola costejada pels germans Escasany perviu i fa les funcions d'Escola Municipal de Música-MUSICANT.

Però, que sabem d'aquesta commemoració a celebrar i dels seus protagonistes?

Els germans Ramon i Manuel Escasany

Ambdós havien nascut en 1862 i 1869, respectivament, en un pis de lloguer situat als Quatre Cantons, al número 2 del carrer de Graells, més conegut com Cal Buffau o cal Guarnicioner. Aquí és on els seus pares, l'Antònia i el Joan, van poder establir-se procedents de Guissona i treballar de boter, que era l'ofici del cap de casa.

Ramon i Manuel van viure aquí la seva infantesa, fins que l'any 1873 la família es va traslladar a residir a Sallent. Malgrat que la seva estada va ser més aviat curta (onze anys per al Ramon i quatre

per al Manuel), Cardona va romandre per sempre més a la seva memòria. Quasi vuitanta anys després, Manuel recordava aquells anys a Cardona en unes memòries escrites per P. Massa per dir el següent:

"Yo nací hace muchos años (imagínese que les ando pisando los talones a los ochenta), en un pueblecito muy pintoresco y muy catalán de la provincia de Barcelona, que se llama Cardona. La fecha exacta de este acontecimiento fundamental de mi vida es ésta: 10 de mayo de 1869 [...] Le decía a usted que nací en Cardona – prosigue Escasany, tres encender y fumar, con mucha calma, un habano- y este detalle no es para consignarlo así, no más. Cardona es una cosa muy seria, aunque no lo parezca. [...] Cardona es un pueblo recientemente catalán. Vieja costumbre, vieja casa; aire tradicional y muy pegado a la tierra, en todo. Uno se siente allí muy dentro de Cataluña. Se respira el pasado, como en pocos pueblos. Esa antigua traza de Cardona es su encanto mayor. ¡Ah! Y su montaña de sal gema, que yo me atrevería a calificar de única en el mundo, por la importancia de los yacimientos y la diversidad y excelencia de la sal. Este es mi pueblo. Aquí llegaron mis padres, que eran de Guisona (Lérida), allá por el año 60 (1860), y aquí nací yo, como le dije, nueve años después" (P. Massa, Manuel Escasany. Esquema de una vida, 1947).



Els germans Ramon i Manuel Escasany i Argelagós, 1917 (AHC)

El seu relat continua rememorant la seva estada a Cardona juntament amb el Ramon i els altres set germans (quatre germans per tres germanes, dels quals només el gran, l'Ignasi, havia nascut a Guissona, mentre que la resta ho feren aquí), en un capítol que, significativament, encapçala amb el títol “*Un hogar feliz*”. I també com el seu pare, el va dur l'any 1882 a Barcelona per formar-se com a rellotger. Fins que l'any 1886, ell i el Ramon decidiren cercar un nou destí a Sud-amèrica, per desembarcar a Montevideo. Sis anys després (1892), es traslladaren a l'Argentina i la ciutat de Buenos Aires, on al cap de poc temps ja obrien el seu primer establiment de rellotgeria.



En el decurs de les tres dècades següents, Casa Escasany, la societat anònima constituïda pels dos germans, havia d'esdevenir la rellotgeria i joieria més important de Llatinoamèrica. La varietat i diversitat de productes oferts, afegides a innovadores campanyes de màrqueting i venda per correu postal, van fer de l'establiment situat al carrer Perú, xamfrà amb Rivadavia, referència obligada a la ciutat de Buenos Aires. Per a fer-nos una idea, el local comptava amb més de 27 aparadors vers el vial públic (13 al carrer Rivadavia, per 14 al carrer Perú), tots profusament il·luminats per 1.120 llums elèctriques. Després obririen dues sucursals més, una a Tucuman i una altra al Mar de Plata.

Un eslògan de l'època deia: “*Para alhajas, relojes, regalos, Casa Escasany*”. Manuel i Ramon van saber com satisfer els anhels de consum de la incipient classe mitjana i alta burgesia de la ciutat de Buenos Aires i per extensió de tota Argentina. A la seva botiga oferien 192 models diferents rellotges, que incloïen la importació de productes europeus d'alta gamma amb marques de referències com ara Jaccard, Ulysse Nardin, Cyma, Tavannes i Moeris, entre d'altres, sense menystenir d'altres models com els Watlham Wach-



Exterior i interior de l'establiment de Casa Escasany, en el xamfrà dels carrers Rivadavia amb Perú de la ciutat de Buenos Aires, 1917 (AHC)

Company americans. Però el model estrella eren l'Escarany Watch i el Cronòmetre Escasany, ambdós models amb maquinària suïssa de la casa Omega.

L'any 1897, el periodista Bartolito, director del diari “*La Nación*”, havia publicat un article sobre Manuel Escasany i el seu establiment titulat “*Una hora entre joyas*”, per dir el següent del seu cronòmetre:

“El Cronómetro Escasany es un tipo de reloj, ideado por el señor Escasany, después de mucho estudio teórico y práctico, buscando la mejor combinación posible de funcionamiento regular y lo módico del precio, así bautizado en Suiza, donde se envió el modelo para su examen y adopción en el caso de ser aprobado, con el nombre de OMEGA, sin duda, para significar, que así como es ésta la última letra del alfabeto griego, el Cronómetro Escasany es la última palabra de la industria relojera, como producto económico, perfectamente acabado.

La denominación no es mala, pero el autor del invento o arreglo, en el legítimo deseo de vincular su nombre a un trabajo de su cariño y de precio especiales, ha dispuesto que sea aquel fijado en la esfera de sus relojes, sean ellos de oro, plata, acero o níquel. En cuanto al costo, será el menor del que haya habido ejemplo hasta ahora, tratándose de relojes de tal precisión.

“Quiero vender la mejor hora al precio más bajo posible», dijo el señor Escasany al ponerse a la obra, y hoy que tiene la satisfacción, de verla finalmente terminada, pondrá particular empeño en que el éxito corresponda en un todo a sus esperanzas”.

Quinze anys després (1912) i dos abans de la Gran Guerra, Casa Escasany facturava més de quatre milions de dòlars i donava feina a 182 treballadors (32 dels quals eren dones el 1917). De la seva botiga principal sortien cada dia entre 75 i 80 comandes, que eren repartides per la ciutat amb tres vehicles. I l'any 1917, el nombre de clients per a la capital fou de 265.492.

The advertisement is titled "COMO NUNCA RELOJES PARA HOMBRE". It shows several pocket watches with different designs and materials. The prices listed are \$12, \$7, \$90, and \$16.50. The text describes the watches as being made of nickel or steel, solid and elegant, and mentions brands like "Escasany Pek" and "Cyma". It also refers to a gold watch with artistic engraving and another in silver with three layers. The bottom of the ad includes the address "SOCIETAT ANÒNIMA - PERÚ esq. RIVADAVIA - FLORIDA, 84 - 88" and "GRAN CATALOGO N.º 10, 1910".

Anunci dels rellotges per a home de la Casa Escasany, 1910 (Buenos Aires, Caras y caretas, 593)

Dèiem que Casa Escasany era el referent. En el decurs d'aquests anys van sumar mèrits i reconeixements. I des del 1906 eren proveïdors de la casa reial espanyola, per Reial decret del 2 d'abril. I l'any 1916, quan el Ministeri de Relacions Exteriors d'Argentina va voler adquirir un trofeu per a la Confederació Sud-americana de Futbol (CONMEBOL) i la Copa Amèrica, el torneig per seleccions més antic del món, va acudir a Casa Escasany, on va comprar l'actual trofeu per un preu de 3.000 francs suïssos.

L'èxit, però, no va fer perdre de vista a tots dos germans la seva vila nadiua. Ramon i Manuel no oblidaren mai la Cardona de la seva infantesa i l'any 1907 ja oferien un donatiu de 3.000 pessetes per ajudar els aturats de les fàbriques tèxtils que s'havien quedat sense feina arran de la riuada soferta el dia 12 d'octubre. Manuel,

que aleshores es trobava de viatge a París, en assabentar-se del desastre, va venir expressament fins aquí per valorar la situació i oferir el donatiu. En mostra de gratitud, el consistori aleshores presidit per Carles de Subirà, baró d'Abellà, va decidir consignar aquest agraïment a la sessió del Ple Municipal celebrada l'11 de novembre de 1908, mitjançant aquestes paraules:

"Por último se acordó a propuesta de la Presidencia se hiciera constar en acta, el testimonio del vivo agradecimiento de la Corporación por el generoso acto realizado por los hermanos Escasany al acudir presurosos a su pueblo natal para aliviar con su propio peculio entregando a la Presidencia la suma de 3.000 pesetas, la afflictiva situación de las familias que quedaron en la mayor miseria a consecuencia de las inundaciones del día doce de octubre del año próximo pasado, teniendo en cuenta que dichos señores han sido los únicos hijos de esta villa que se hallan ausentes de la misma y con posición desahogada para poder enviar un pequeño socorro a sus paisanos que espontáneamente lo han hecho, no pudiendo decir de los otros lo mismo, pues a pesar de haberles expuesto la situación desastrosa de muchas familias y suplicarles tuvieran a bien enviar un pequeño socorro, no se han dignado siquiera contestar a tan justificada súplica".

Serà dins aquesta lògica que, una dècada després, ambdós germans van decidir atendre les necessitats de Cardona en una qüestió clau com era l'educació. En aquest sentit, els infants de la població patien les mancances cròniques d'uns equipaments obsolets, mancats de recursos, conseqüència d'unes lleis i programes que preveien la construcció d'escoles, però, que per diverses raons no es materialitzaven.



Pavelló de la Casa Escasany a l'Exposició Industrial del Centenari a Buenos Aires, Argentina, any 1910 (AHC)

La constitució de la Mancomunitat de Catalunya el 1914 i l'ambiciós programa de govern endegat aleshores, amb les inversions i reformes necessàries per a modernitzar el país, inclosa l'educació, havia de suposar un punt d'inflexió en aquest sentit. I és aquí on els germans Escasany van trobar el caliu necessari per dur a terme la seva tasca filantròpica de la mà de dos personatges clau. El primer va ser el doctor August Pi i Sunyer, catedràtic de fisiologia a la facultat de Medicina de la Universitat de Barcelona. I el segon fou mossèn Antoni Berenguer i Sala, nascut a Cardona l'any 1874, i des del 1922 prior de la capella Sant Jordi de la Diputació de Barcelona. Ells dos van ser les persones de confiança que van permetre materialitzar la donació de 100.000 pessetes a favor de la Mancomunitat per a la construcció del nou edifici escolar de Cardona.

L'any 1917, la societat Casa Escasany havia commemorat els vint-i-cinc anys d'existència amb una celebració digna d'unes noces d'argent. El juliol d'aquest any oferien un lunch a la premsa i amics de la casa, on va assistir l'ambaixador espanyol. I a l'agost, Ramon i Manuel ho festejaven al costat dels seus treballadors amb un banquet ofert a l'hotel Carapachay, al qual va assistir la seva mare, Antònia Argelagós, aleshores ja octogenària (i que havia de morir el març del 1924 a l'Hospital Espanyol de Buenos Aires). Es va editar un catàleg amb 65 pàgines sota el títol "Lo que ha sido y lo que es la Casa Escasany", que volia projectar a la societat argentina i al món el que havien aconseguit els dos germans des de la seva arribada a Buenos Aires. A més d'un segon volum titulat "25 años de labor" amb 99 pàgines.



Ramon i Manuel Escasany amb la seva mare, Antònia, al centre, en el banquet celebrat per commemorar les noces d'argent de la Casa Escasany (1892-1917) (Buenos Aires, *Caras y caretas*, 984)

Totes dues edicions són un testimoni excepcional de la magnificència assolida aleshores per Ramon i Manuel. I de com havien tingut cura de teixir una xarxa de relacions entre la comunitat catalana i espanyola resident a la capital argentina mercès a l'exercici de la filantropia i patrocini cultural. L'any 1912, els noms de tots dos germans apareixen inclosos en la relació de subscriptors que contribuïren econòmicament al

monument de l'advocat, periodista i poeta Teodor Llorente, fundador del diari "Las Provincias", que encara avui llueix al parc de la Ciutadella de Barcelona, obra d'Eusebi Arnau. Al mateix temps que Ramon consta per aquest mateix any com a membre de l'Associació Patriòtica Espanyola que va promoure el segell solidari amb el qual la comunitat espanyola a Argentina volia ajudar les famílies dels soldats ferits i morts a la campanya del Marroc.

Especialment interessant va ser la projecció i influència en el Casal Català de Buenos Aires, que va tenir un dels seus moments àlgids el desembre de 1917, arran de la celebració del desè aniversari de la festa de les lletres catalanes amb els corresponents Jocs Florals. Les fotografies amb la figura jovenívola de Sara, la filla de Manuel, president com a reina dels Jocs la vetllada celebrada en el Teatre Argentí, il·lustren a la perfecció la puixança assolida.



Sara Escasany, la filla de Manuel, vestida de reina dels Jocs Florals celebrats pel Casal Català de Buenos Aires, 1917 (Buenos Aires, *Resurgiment*, 18 gener de 1918)

En aquest sentit, cal assenyalar que un tercer germà Escasany, el Joan, també va participar inicialment dels negocis de Ramon i Manuel. Casat amb Maria Auzeill, van ser pares de l'Ignasi Escasany Auzeill (Buenos Aires, 1892-† Madrid 1973), que va casar-se l'any 1918, a Barcelona, amb Enriqueta Miquel i Mas, la filla i hereva de l'industrial del paper Antoni Miquel i Costas, primer marquès de la Pobla de Claramunt (títol heretat actualment per Francisco de Paula de Borbón y Escasany, sisè duc de Sevilla).

Fou en aquest precís context que la construcció de les escoles de Cardona havia de prendre forma entre 1921 i 1924. Un cop formalitzada la donació de les 100.000 pessetes a favor de la Mancomunitat la primavera de 1922, el projecte va recaure en la persona de l'arquitecte Lluís Planas Calvet, que en els anys previs havia treballat en l'estudi de Josep Puig i Cadafalch, per passar després al Servei de Construccions de la Mancomunitat, per signar els projectes de les primeres biblioteques populars. Mentre que la seva part pedagògica va corresponder a Alexandre Galí.

Tanmateix, el projecte va sotragar el setembre de 1923, quan el general Miguel Primo de Rivera va encapçalar un cop d'estat amb el suport de l'exèrcit, les oligarquies dirigents i el rei Alfons XIII. El nou directori militar va declarar l'estat de guerra, a la vegada que abolia la Constitució i disposava la destitució dels ajuntaments escollits per sufragi, incloses les diputacions, i per extensió s'abolia la Mancomunitat. Per a sorpresa de les elits burgeses de Catalunya que, inicialment, havien donat suport a l'alçament militar com a garantia de l'ordre social, en els mesos i anys següents qualsevol aguait vinculat a la cultura catalana i el catalanisme havia de ser reprimit per les noves autoritats, i això incloïa les escoles promogudes per la Mancomunitat.



Ramon Escasany i el periodista i editor Justo Sanjurjo López de Gomara conversen sobre la política espanyola, pels volts del 1920 (família Escasany)

Només la voluntat ferma dels germans Escasany va fer possible la conclusió del projecte, això sí, reconvertides en escoles nacionals mercès a la intervenció del llavors alcalde de Cardona, el metge Josep Sunyer, acompanyat per l'industrial Joan Palà Claret, exdiputat a Corts i persona molt propera al directori militar.

Finalment, el dimarts 16 de setembre de 1924, es procedia a la cerimònia de benedicció i col·locació de la primera pedra, tot coincidint amb la Festa Major. Dies després, el 28 de setembre, Cardona era visitada per Ramon Escasany en companyia de la seva esposa i la seva filla, a més del doctor August Pi Sunyer, la seva esposa i mossèn Antoni Berenguer, el prior de la capella Sant Jordi.

La profusió d'imatges de l'acte del dia 16, així com la de notícies recollides en els diversos mitjans de comunicació d'aleshores (*La Vanguardia*, *La Veu de Catalunya*, *La Publicitat* i *El Diluvio*, entre d'altres), ens permet abastar el ressò mediàtic que va tenir aleshores l'esdeveniment.

Tot seguit us presentem relacionades per dates les principals dades i notícies publicades relatives al projecte de la nova escola de Cardona patrocinada

pels germans Escasany, així com de la cerimònia de benedicció i col·locació de la primera pedra i la visita feta pel Ramon en un mes de setembre d'ara fa cent anys. L'any vinent tocarà commemorar la seva construcció i inauguració.

1921, 1 desembre l'edició de *La Vanguardia* d'aquest dia es fa ressò de la visita efectuada al president de la Mancomunitat: "Han visitado al presidente de la Mancomunitat, señor Puig y Cadafalch, el doctor don Augusto Pi y Suñer, acompañado del señor Escasany, para ofrecer a la Mancomunidad la construcción de unas escuelas en Cardona".

1922, 11 de maig, l'edició del diari "*La Publicidad*" inclou la següent crònica:

"Un noble ejemplo. Una casa comercial catalana de Buenos Aires, la casa Escasany, ha hecho a la Mancomunidad de Cataluña un donativo de 100.000 pesetas destinadas a edificar en Cardona unas escuelas de enseñanza primaria He aquí un noble procedimiento, que si fuese imitado por una parte considerable de los catalanes que están en condiciones de fortuna para hacer donativos de esa cuantía, resolvería muy pronto la cuestión esencial de la enseñanza en Cataluña.

No hay que decir que tratándose del donativo de una casa comercial catalana hecho a la Mancomunidad, encargándose ésta de la construcción y régimen de la escuela, la enseñanza que se dará en ella estará de acuerdo con los principios nacionales y pedagógicos. Cada escuela de esta clase que se funde en nuestra tierra será un paso en firme hacia su florecimiento. Y muchas de las aspiraciones catalanas, que hoy parecen de consecución difícil u utópica, se pondrán al alcance de nuestra mano si hubiese en el Principado dos o trescientas escuelas de esta clase.

Hay que esperar que el ejemplo que viene de Buenos Aires, gracias al cual pronto va a alzarse en Cardona una magnífica escuela catalana, sea imitado por cuantos se hallan en situación de hacer donativos importantes. No cabe duda que hay mucho más de cien personas en Cataluña que pueden desprenderse de 100.000 pesetas para la edificación de una escuela, y que son muchísimo más numerosas las que pueden aportar sin quebranto para su estabilidad económica sumas considerables, aunque no lleguen a la antedicha. Por este camino muy pronto se llegaría a tener en nuestra tierra los establecimientos de enseñanza necesarios desde el doble punto de vista patriótico y cultural.

Piénsese que en todos los pueblos que se han hallado en un caso semejante al de Cataluña, el establecimiento de un vasto sistema de enseñanza propia ha sido una de las primeras y principales preocupaciones de los patriotas. Los efectos de una escuela son más profundos y más duraderos que los de las campañas políticas y parlamentarias, que muchas veces se desvaneцен al cesar los pasajeros entusiasmos populares. Y la mejor contestación que podría darse a los actos hostiles de los adversarios, es la de levantar escuelas propias, como instrumento de progreso cultural y como fortaleza del idealismo patriótico.



El doctor August Pi i Sunyer (Barcelona, 1879-† Ciutat de Mèxic, 1965), catedràtic de fisiologia a la Facultat de Medicina de la Universitat de Barcelona (AHC)

1922, 13 de maig, a la sessió del Ple municipal, l'alcalde Agustí Coma proposa manifestar l'agraïment de la vila “*por las iniciativas de los Señores Don Ramon y Don Manuel Escasany de fundar unas escuelas en esta villa consistentes en el edificio de nueva planta, con dotación de mobiliario moderno, y el Ayuntamiento haciendo suyas las manifestaciones de dicho Señor Presidente, acuerda conste en acta tan bellas iniciativas*”. Aquest mateix dia s'acorda que el regidor Rafael Reitg i el secretari municipal siguin els responsables de vetllar i tramitar la construcció de les noves escoles, i que sol·licitin una entrevista amb el president de la Mancomunitat i amb totes les altres persones que havien d'intervenir en l'administració del donatiu efectuat per a aquest efecte i que era per un import de 100.000 pessetes.

1922, 20 de maig, a la sessió del Ple municipal el regidor Rafael Reitg informa de les gestions fetes a Barcelona relatives a la construcció de les noves escoles i l'entrevista feta amb el doctor August Pi i Sunyer, aleshores diputat a Corts pel districte de Figueres i representant legal dels germans Escasany a Catalunya.

1922, 9 de juliol, a la sessió del Ple municipal, l'alcalde Coma informa de la visita feta aquest mateix dia pel doctor Francesc Pi i Sunyer, aleshores diputat a Corts pel districte de Figueres, en companyia de dos tècnics de la Mancomunitat, Alexandre Galí, director tècnic de l'ensenyament primari, i l'arquitecte Lluís Planas, per estudiar l'emplaçament de la futura construcció del nou grup escolar local a sufragar pels germans Ramon i Manuel Escasany.

1923, 13 de setembre, el general Miguel Primo de Rivera encapçala un cop d'estat amb el suport de l'exèrcit, les oligarquies dirigents i el rei Alfons XIII. La primera mesura adoptada pel nou directori militar és l'abolició de la Constitució i

la declaració de l'estat de guerra. Dies després es disposava la destitució dels ajuntaments escollits per sufragi i el consistori encapçalat per Agustí Coma és rellevat per un de nou presidit pel metge Francesc Xavier Casals, substituït pocs mesos després pel també metge Josep Sunyer.

1924, 15 de març, a proposta de l'alcalde Sunyer, el Ple municipal acorda “*dar un voto de confianza a Don Juan Palà Claret para que por su cuenta haga todas aquellas gestiones que estime procedentes para la pronta resolución para poder conseguir la construcción de las nuevas escuelas costeadas por los dignos compatriotas señores Escasany, residentes en Buenos Aires*”.

1924, 22 de març, l'alcalde Sunyer manifesta en el Ple municipal la necessitat d'escriure “*una carta a los señores Escasany en el sentido de que se dignasen buscar una fórmula amistosa con motivo del cambio de la Mancomunidad, de que las nuevas sean nacionales en vez de la referida entidad*”.

1924, 7 de juny, l'alcalde Sunyer informa davant el Ple de les gestions fetes i acords assolits amb Josep Munt Espluga per comprar una porció dels terrenys de la seva propietat amb una extensió de 336 m² i que eren necessaris per a la construcció del nou edifici escolar sufragat pels germans Escasany. Es delibera i s'acorda adquirir els dits terrenys per un preu de 200 pessetes.

1924, 11 de juny, la compravenda dels terrenys per a la futura escola es formalitza davant el notari Domingo Pou Lladó. Mitjançant aquesta escriptura Josep Munt segregava de la seva finca matriu els terrenys necessaris per a l'obra, que sumaven els ja dits 336 m². Aquesta finca matriu constava de 1.500 m² i confrontava a l'est o llevant amb el camí dels Corrals o de l'Escorxador, al

sud o migdia amb el carrer de les Rodes, a l'oest o ponent i nord o tramuntana amb el terrenys comunals de l'interval de la muralla. L'Ajuntament es comprometia a conduir les aigües residuals del futur edifici escolar a un dipòsit que el venedor tenia aquí, per després conduir-les fins a la claveguera general del carrer de Sant Miquel. I el preu a pagar eren les esmentades 200 pessetes.

1924, 10 de setembre, l'alcalde Sunyer informa en el Ple municipal del viatge efectuat per convenir amb l'arquitecte Lluís Planas la celebració de l'acte de benedicció i col·locació de la primera pedra del futur edifici escolar en un dels tres dies de festa major, i agraeix totes les facilitats donades per l'arquitecte a l'hora de preparar la cerimònia. Tot seguit, el Ple acorda traslladar invitació al bisbe de Solsona i al rector i comunitat de preveres perquè assisteixin en processó a l'esmentat acte. I atès “*el mal estado en que se encuentra la calle de las Ruedas y callejón que conduce al punto donde han de instalarse las nuevas escuelas, se acuerda con carácter de urgente se proceda a reparar la referida calle y callejón para que el día que se coloque la tan repetida piedra pueda pasar la comitiva con la debida comodidad que el cargo que están requiere, ya que se ha destinado el día diez y seis, a las doce, para la celebración del tan renombrado acto, así como la pronta limpieza de los caminos que hoy se habilitan para paseos llamados del Cementerio Viejo y de la Piedad*”.



L'arquitecte Lluís Planas Calvet (Barcelona, 1879-1954), autor del projecte de l'edifici escolar (Arxiu COAC)

1924, 13 de setembre, l'edició de La Vanguardia del dissabte 13 de setembre informa del programa d'actes de la Festa major de Cardona a celebrar els dies 13, 14, 15 i 16. Per a aquest darrer dia, s'anuncia la cerimònia de benedicció i col·locació de la primera pedra del futur edifici escolar.

1924, 16 de setembre, dimarts de Festa Major, a les dotze hores del migdia, es procedeix a la cerimònia anunciada en els programes. Dins la primera pedra es diposita una acta amb el següent escrit amb la declaració formal dels germans Ramon i Manuel Escasany com a fills il·lustres de Cardona:

“Ad perpetuam rei memoriam.- En la villa de Cardona, provincia de Barcelona, a diez y seis de Septiembre del año del Señor mil novecientos veinte y cuatro, reinando en España Su Magestad Don Alfonso XIII y en la Iglesia Su Santidad Pio XI con asistencia del excelentísimo señor doctor don Valentín Comellas Santamaría, obispo de la Diócesis de Solsona, del muy ilustre señor don José Fontan Palomo, delegado gubernativo del Partido Judicial de Berga, del excelentísimo Ayuntamiento, del reverendo señor arcpreste y reverenda Comunidad de Presbíteros, del señor juez municipal don Manuel Sala Marés y de don Juan Palà Claret ex Diputado Cortes por este distrito y de gran multitud de gente de todas las clases sociales que con su presencia han querido testimoniar su gratitud a los beneméritos hijos de esta villa Señores Escasany, con cuya munificencia se levanta este edificio para escuelas, dando con ello una prueba de generoso amor a si Patria nativa, el excelentísimo Ayuntamiento declara por tal motivo a los Señores Escasany hijos ilustres de la villa de Cardona. El excelentísimo señor obispo bendice la primera piedra, siendo el arquitecto de este edificio don Luis Planas Calvet, de Barcelona, y constructor del mismo don José Alsina Costa, de Cardona. Y para que



Un moment de la cerimònia de benedicció i col·locació de la primera pedra del futur edifici, en presència dels plànols del projecte esbossat per l'arquitecte Lluís Planas Calvet, el dimarts de Festa Major 17 de setembre de 1924 (AHC, Fons Planas-Montanyà)

1924, 17 de setembre, el secretari de la corporació municipal, Joan Cuadrench, aixeca acta de la cerimònia del dia anterior.

“Memoria redactada en cumplimiento del acuerdo de la Comisión Permanente de este Ayuntamiento de fecha 17 de Septiembre próximo pasado con motivo de la bendición y colocación de la primera piedra de las nuevas escuelas costeadas

la posteridad tenga siempre recuerdo de esta obra, de sus generosos donantes y de los asistentes a la bendición y colocación de la primera piedra de este edificio firman y rubrican la presente acta que es sellada con el del excelentísimo Ayuntamiento, colocada dentro de la misma piedra. El obispo Valentín Comellas. El delegado gubernativo José Fontan. El alcalde José Sunyer. El juez municipal Manuel Sala. El ex diputado a Cortes por el distrito de Berga Juan Palà. El primer teniente de alcalde José Sanz Blanco. El segundo teniente de alcalde José Boix. El concejal Domingo Mitjans. El concejal Juan Santamaría. El concejal Fernando Aramburu. El concejal Domingo Flotats. El arcipreste Anselmo Cassi. El antiquior Ramon Quer. El constructor José Alsina. El secretario del Ayuntamiento Juan Cuadrench”.

por los ilustres hijos de esta villa señores Ramon y Manuel Escasany.

Al despertarse esta villa el día 16 de Septiembre del actual año 1924 del sueño aletargado de luengos años que sobre sí mismala adormecía, que no se daba cuenta de la acelerada carrera como se sucedían los días, meses y años sin vislumbrar el radiante esplendor del lucero de la vida, despertó aquel día memorable con una idea que cuanto más extraña la concebía, más amorosamente la acariciaba al igual que aquel bondadoso hijo que después de largos años de ausencia vuelve a su patria querida y estrecha entre sus brazos a su padre predilecto; y esta idea sublime en alto grado, no era otra que buscar como las abejas el rico néctar entre las flores para ofrendarlo a los hijos de esta villa de allende los mares Señores Escasany, que con una abnegación heroica y amor acrisolado quieren dotarnos unas escuelas donde nuestros hijos aprendan con verdadero aplomo o certeza lo que es y para qué es el hombre.

Llegada la hora destinada a tan halagüeña fiesta que ya el vecindario tenía noticia en virtud del acuerdo del propio Ayuntamiento del día 10 de dicho mes, de haberse invitado a las autoridades, excelentísimo señor obispo de la diócesis, delegado gubernativo del partido y a nuestro predilecto hijo y ex diputado a Cortes por este partido don Juan de Palà Claret, se reunió el pueblo a la plaza del Mercado y al dar el reloj las once campanas, se elevaron al vuelo, entrando las autoridades, pueblo y demás invitados a la iglesia parroquial, organizándose inmediatamente la procesión, acompañándola la acreditada banda del Batallón de Cazadores de Reus nº 16 con su músico mayor al frente, la que con el excelentísimo Doctor don Valentín Comellas vestido de pontifical, clero parroquial con su arcipreste don Anselmo Casi, reverenda Comunidad de Presbíteros con su decano don Ramon Quer,

delegado gubernativo don José Fontan, Ayuntamiento, juez municipal don Manuel Sala, don Juan Palà Claret, ex diputado a Cortes por este distrito y pueblo, se dirigió al punto llamado «Els Filadors», donde ha de levantarse el edificio escuelas, en cuyas calle por donde pasó la procesión estaban profusamente engalanadas y de un modo especial la de las Ruedas, que a su entrada se había levantado un soberbio arco con una dedicatoria que decía «Cardona agradecida a sus ilustres hijos Señores Escasany.»



La multitud es congrega a la plaça del Mercat, davant la porta del temple parroquial, per assistir a la processó prèvia a la cerimònia a fer en l'indret escollit per a construir les escoles (AHC, Fons Planas-Montanyà)



L'alcalde Josep Sunyer flanquejat a la seva esquerra pel rector Anselm Cassi i a la dreta per l'industrial Joan Palà Claret i el bisbe de Solsona, Valentí Comellas, juntament amb altres autoritats civils i militars que havien de presidir l'acte (AHC, Fons Planas-Montanyà)

Llegada la procesión en el lugar de referencia, el señor obispo procedió en seguida según rito de nuestra Santa Madre la Yglesia a bendecir el solar donde ha de levantarse el edificio escuelas, terminada que fue esta religiosa ceremonia, dirigió la palabra a la multitud reunida enalteciendo con frases elocuentes la importancia que tenía para Cardona el edificio cuya primera piedra se va a colocar, requiriendo al pueblo entero que vigile para que la enseñanza que se dé, sea la que enseñó Dios a sus discípulos para que la espacieran por todo el mundo, que es la de ser hombres conscientes y honrados con la fe de Cristo, y que si algún día se intentase enseñar doctrinas contrarias, el pueblo en masa está obligado a derribarlo con la misma virilidad y entusiasmo que se construye, terminando con vivas a la iglesia y a España entera.

El ilustre delegado gubernativo, admirado de tan bello espectáculo y prendado por las elocuentes palabras del señor obispo, con voz vibrante y seriedad propia de su elevado cargo, exclamó: «Pueblo de Cardona, te admiro y cordialmente te felicito, primero por tener entre vosotros el señor obispo, pastor eruditó y bondadoso, que sabe conducir a sus fieles por el camino recto de la verdad, como se desprende de las sabias palabras que os acaba de dirigir en bien de la Yglesia de Cardona y de la Nación, que exhorta a todos a la paz de Dios y segundo por el interés desplegado para poder legar cuanto antes a la terminación de este edificio docente donde vuestros hijos, el día no lejano de mañana puedan ser el sostén y portavoz de Cardona, la erudita, la culta y la hospitalaria para albergar a los hombres de buena voluntad», terminando con vivas al señor obispo, a la iglesia católica, a los vecinos de Cardona y a los de toda España, los que fueron contestados con entusiasmo y estrepitosos aplausos.



Vista de la part alta de la vila, en el lloc conegut com els Filadors, on el públic es va congregar per assistir a la cerimònia de col·locació i benedicció de la primera pedra, amb les antigues muralles medievals com a testimoni (AHC, Fons Planas-Montanyà)

Luego el señor alcalde don José Sunyer, hizo un razonado resumen de los discursos pronunciados por los señores obispo y delegado gubernativo, y después de elogiar con atinadas razones la fiesta que se celebra, dirigió un cariñoso saludo a los Señores Escasany y a las autoridades todas y al pueblo de Cardona, dando a todos un voto de gracias por la asistencia y el realce que han dado con su distinguida presencia.

Seguidamente el secretario del Ayuntamiento, Juan Cuadrench Bertran, en alta voz, dio lectura del acta levantada al efecto que una vez firmada por las personas competentes y sellada fue colocada dentro de una botella de cristal con un boletín oficial de la provincia, el diario de Barcelona y La Vanguardia, colocando dentro de dicha botella a más, una moneda de cinco pesetas, una de dos, dos de una, dos de cincuenta céntimos, de peseta cada una, todas de

plata, tres monedas de cobre de diez céntimos, dos de cinco y dos de dos, que después de lacrada y sellada, se colocó en el hueco de la primera piedra, la que en el momento de ser bajada por el señor obispo a su sitial, la música tocó la Marcha Real, las campanas se echaron al vuelo, cantándose en el acto por la Reverenda Comunidad el Te Deum, con cuyo canto y airoso pasodobles interpretados por la Banda de Reus, volvió la procesión a la Iglesia que después de haberse despojado de los hábitos pontificales el señor obispo, este con las autoridades y demás invitados con la música a la cabeza se dirigieron al Hospital en cuyo edificio se hallaba una sala ricamente adornada con ramos de flores naturales en la que se dio una comida íntima a los allí reunidos, en la que reinó la más perfecta cordialidad y entusiasmo. Al descorcharse el champán en medio de grandes aplausos, se brindó en honor de los Señores Escasany, por la

prosperidad de Cardona, de Cataluña y de España, dándose por terminada la fiesta, dirigiéndose los comunales a la plaza del mercado, donde el auto esperaba al señor obispo que lo había de llevar a Solsona, quien acompañado del concejal señor Boix, subió al coche, dando la bendición a los acompañantes, se despidió emprendiendo la marcha hacia Solsona.

Con lo que quedó terminado todo lo concerniente a la bendición y colocación de la primera piedra de las escuelas donadas a esta villa por los Señores Escasany”.



El bisbe Comellas beneeix la primera pedra i els objectes a dipositar al seu interior (AHC, Fons Planas-Montanyà)

1924, 27 de setembre, l'alcalde Sunyer convoca el Ple municipal per informar del telegrama rebut a càrec del doctor Pi i Sunyer mitjançant el qual l'assabentava que l'endemà diumenge 28 arribaria a Cardona companyat de Ramon Escasany i família amb la voluntat de visitar la vila i els terrenys on s'havia de construir el nou edifici escolar.

1924, 28 de setembre, segons el que estava anunciat, Ramon Escasany i família arriben a Cardona en companyia del doctor Pi i Sunyer. Transcrivim tot seguit l'acta aixecada pel secretari municipal:

“Hoy veinte y ocho del propio mes y año, siendo las doce y treinta minutos, hora señalada al efecto, el vecindario salió de sus respectivas casas con el semblante risueño, resonando las calles de gente, viejos, jóvenes y niños y sin distinción de clases se dirigieron al punto donde previamente se les había señalado, encontrándose con las autoridades y los maestros nacionales con sus respectivos alumnos. Allí permaneció el pueblo de pie hora y media con entrega, despreciando la comida y soportando con resignación las inclemencias del sol que con bastante intensidad se dejaba sentir. Al fin se divisó un auto y la gente creyendo que era el de la familia Escasany prorrumpió en aplausos, experimentando una gran decepción al observar que no era. Pero al cabo de un rato más llegaron dos, el primero era el de la comisión del Ayuntamiento que había ido hasta a la entrada del término, el segundo el de las personas que se esperaba, cuyo auto paró a la misma puerta de Madoz y del que se apareon Don Ramon Escasany, su distinguida esposa e hija, y el Doctor Pi y Sunyer con su señora, que debido a los aplausos y vivas, los visitantes quedaron emocionados al ver tan bello espectáculo. Una vez acallados los aplausos y vítores, el señor Escasany saludó al pueblo, dio vivas a Cardona

y su alcalde, contestando el pueblo con verdadero entusiasmo dando vivas a los Señores Escasany. Se procedió enseguida a organizar la comitiva con la familia Escasany, sus acompañantes, autoridades y pueblo, dirigiéndose a la Casa Consistorial. Una vez llegados allí, se dio preferente sitio a los huéspedes y el señor alcalde en nombre de Cardona les dio la bienvenida, agradeciéndoles el regalo que hacen y en prueba del cariño que esta villa profesa a los Señores Escasany, los declaró el día 16 de los corrientes Hijos Ilustres, disponer sus nombres en una de las principales calles de la misma, hacerles un homenaje, haciéndole entrega al propio tiempo de un pergamino cuyas firmas revelaran el afecto y aprecio de la población.

El señor Escasany agradeciendo las palabras del pueblo por boca de su alcalde, dijo que el regalo que hacían no equivalía a las finezas que la villa les dispensa en estos memorables momentos, que experimentaba un inmenso júbilo al estar entre los Cardonenses de quienes conserva gratos recuerdos por haber compartido con ellos días alegres y tristes durante su infancia con motivo de la guerra civil que les obligó a abandonar su pueblo natal. No nos hemos olvidado ni un momento de Cardona durante los cincuenta años de ausencia, no se nos ha ido de la memoria su situación, que, aún placentera, para aquellos hijos que no la han despreciado nunca y este ha sido nuestro proceder al querer que se construyan unas escuelas que los alumnos que concurren a ellas no vean que las aulas sean cárcceles, sino una casa alegre, cómoda y educadora, donde se eduque con amabilidad a los niños, cuyas escuelas serán dotadas de material moderno. Sabemos por propia experiencia que las actuales escuelas como su material son anticuados al igual que cuando nosotros estuvimos en ellas, por esto repito es por lo que nos hemos decidido a cambiarlo, reciban pues de buena voluntad esta pequeña dádiva

que aunque insignificante es en prueba del entrañable amor que profesamos a Cardona. Grandes y estrepitosos aplausos.

El Doctor Pi y Sunyer a requerimiento del pueblo tomó la palabra, empezando en demostrar con vivas frases el afecto que los Señores Escasany profesan a Cardona, diciendo que son unos hijos que después de medio siglo de vivir ausentes de su apreciada villa nativa, vuelven y dotan a la misma de unas escuelas modernas, que serán sin duda unas de las primeras de España, de manera que tendréis un edificio que si bien en este momento no está resuelto la enseñanza que se dará, debido a las circunstancias actuales, podéis estar del todo convencidos que será un inmenso bien para esta población que ha de estar siempre agradecida por dichos señores que con tanto desvelo y desde Buenos Aires se acordaron de vosotros. Terminó con vivas a los Escasany y Cardona. Grandes aplausos.

El señor alcalde manifestó que a las tres, después de comer, se reuniera de nuevo el pueblo a la plaza, para acompañar a la familia Escasany al lugar donde se edifican las escuelas.

Sesalió de la Casa Consistorial, dirigiéndose las autoridades y visitantes a la Fonda del Comercio donde se les obsequió con una suculenta comida, terminada la cual se visitó con las autoridades y pueblo el lugar de las escuelas donde estaban de antemano los planos, de cuyo lugar como planos quedaron los ilustres huéspedes enamorados.

Don Ramon Escasany al ver los cimientos y la primera piedra colocada, con un rasgo de abnegación heroica se desprendió de una libra esterlina que dijo era ya de su difunto padre y que guardaba como una de las joyas de más inestimable valor, entregándola al señor alcalde para que fuese colocada encima de la primera piedra del edificio, para perpetuar la

memoria de los que un día fueron hijos de Cardona.

Con lo cual se dio por terminada la visita y siendo ya avanzada la hora para su regreso a Barcelona, se acompañaron los visitantes a la calle del Príncipe donde les aguardaba el auto, los que después de afectuosos saludos se despidieron coronados de aplausos, subieron al coche, emprendiendo la marcha a la capital".

1924, dimecres 1 d'octubre, el Ple municipal aprovava i donava tràmit a la factura per un import de 85 pessetes presentada pel contractista Josep Alsina i que corresponia als treballs efectuats per un peó i un carro en arranjar el camí que porta fins als Filadors arran de la cerimònia celebrada per col·locar la primera pedra del futur edifici escolar. A les setmanes següents, el Ple aprovarà d'altres factures pel mateix motiu com ara la presentada pels impressors "Corominas e Hijo" per un import de 38 pessetes pels 1.000 manifestos i 500 proclames impreses per a l'ocasió (no se n'ha conservat cap). O com ara la minuta de 312 pessetes presentada per Antoni Traus i que corresponien al dinar celebrat a la Fonda del Comerç amb Ramon Escasany, el doctor Pi i Sunyer i accompanyants. O les altres 65 pessetes a pagar a la casa Casellas de Barcelona per l'estereoscopi, classe extra, comprat per Francesc Palà i Claret i regalat als germans Escasany.

Aquest mateix dia, l'edició de "La Vanguardia" informava a les seves notícies regionals de la visita feta per Ramon Escasany el diumenge anterior:

"Después de la colocación, de la primera piedra que tuvo efecto el mes pasado, don Ramón Escasany, uno de los hermanos donadores del edificio escolar al pueblo de Cardona, visitó el domingo pasado dicha población con el objeto de saludar a sus paisanos y dar las disposiciones

convenientes para la buena marcha de la obra.

Llegó a mediodía acompañado de su distinguida esposa y bella hija y fue recibido por el pueblo en masa que le dispensó una entusiasta ovación. El alcalde y numerosas comisiones ofrecieron a la señorita Escasany sendos ramos de flores.

Trasladada la comitiva a las Casas Consistoriales presidió el señor Escasany acompañado por las autoridades. Usó de la palabra el alcalde señor Sunyer dando la bienvenida a sus ilustres huéspedes y manifestando el agradecimiento del pueblo de Cardona por la construcción de las nuevas escuelas y felicitándose por la magnificencia de la obra a cargo del arquitecto señor Planas Calvet.

A continuación el señor Escasany explicó la historia del ofrecimiento de las escuelas y cómo desde Buenos Aires donde viven desde hace largos años, han seguido con el mayor interés, todos los hermanos Escasany, las incidencias del asunto; glosó la necesidad de que cada pueblo posea una buena escuela y recordó el ejemplo de la Argentina, que tanto se preocupa de la instrucción primaria desde Sarmiento y el general Roca, diciendo que si los hermanos Escasany tomaron la iniciativa de dar a Cardona una buena escuela fue por recordar las pésimas condiciones de la escuela en que ellos pasaron su infancia y por haber visto en viajes ulteriores que dichas condiciones no habían variado. El discurso del señor Escasany fue saludado con grandes aplausos y a continuación y a requerimiento del público habló el doctor Pi Suñer, quien, con su señora acompañaba a la familia Escasany. El señor Pi Suñer hizo notar la fuerza de los vínculos sentimentales que se establecen en la infancia y son origen del sentimiento patrio, como sin ello parecería extraordinario que, después de cincuenta años de ausencia, de toda una

vida de trabajo y de éxito se vuelva a la villa natal a ofrecer aquello precisamente que faltó en la niñez y haciendo notar que una escuela que no sea más que el edificio, aun el más espléndido, es poca cosa y que los señores Escasany se preocuparían después de la construcción de la casa, de dotarla de un espíritu que la hiciese eficaz.

Acto seguido se celebró una comida íntima con asistencia de las autoridades e inmediatamente se trasladó la familia Escasany, acompañada de todo el pueblo, al solar donde se edifica la escuela. El punto es verdaderamente magnífico, bello y dotado de las mejores condiciones de higiene. Sobre el terreno, se convinieron los últimos detalles y se acordó activar la construcción con el objeto de que sean inauguradas dichas escuelas antes del próximo curso para que puedan empezar a funcionar de aquí un año.

Después de esto, los señores Escasany marcharon de Cardona, entre el entusiasmo del pueblo y dejando a todos el mejor recuerdo de esta visita.

Ejemplos de generosidad como el presente debieran encontrar muchos imitadores; nuestras obras de cultura, primaria o superior, esperan los Mecenas, que siembran por todas partes las instalaciones pedagógicas que establezcan fundaciones, que fomenten las instituciones de investigación científica; ricos que piensen que es un deber administrar sus riquezas en bien de la Patria; que, cundan, en una palabra, iniciativas parecidas a la de los hermanos Escasany”.

Per la seva banda, el rotatiu “El Diluvio” editava també aquest mateix dia aquesta notícia de la visita del Ramon:

“Las escuelas Escasany de Cardona: El domingo pasado fue a Cardona don Ramón Escasany con objeto de visitar

las obras que, junto con sus hermanos, costea en dicha población a fin de edificar unas nuevas escuelas. Fueron recibidos el señor Escasany, su esposa e hijo (sic: hija) por el alcalde y demás autoridades y por todo el pueblo de Cardona, que dispensó a los visitantes una entusiasta ovación.

En la casa Ayuntamiento, el alcalde, señor Suñer, saludó al señor Escasany en nombre de la villa de Cardona y manifestó la gratitud de la misma por la generosa donación.

El señor Escasany habló seguidamente, explicando los motivos de (la iniciativa) y por qué desde Buenos Aires. Donde habitan desde hace tiempo los hermanos Escasany, decidieron edificar una escuela en su villa natal.

Finalmente, el doctor Pi Suñer glosó el significado del acto, manifestando cómo sería conveniente que menudearan fundaciones como la que se festejaba.

Después de una comida íntima con que las autoridades obsequiaron a los visitantes, se dirigieron unos y otros seguidos de gran multitud, al lugar donde estaráemplazada la escuela, que admiraron por su bellísima situación y se dieron algunas disposiciones para que pronto sea un hecho la inauguración del edificio.

Al marchar de Cardona el señor Escasany con sus acompañantes se repitieron las manifestaciones de entusiasmo”.

Igualment, aquest mateix dia, “La Veu de Catalunya” donava notícia de la visita efectuada a Cardona per Ramon:

“Les escoles Escasany de Cardona-Diumenge passat, en Ramon Escasany, acompañat de les seves esposa i filla i del Dr. August Pi Sunyer, visità la vila de Cardona per saludar els seus compatriots i activar la construcció de les escoles que els germans Escasany, catalans, fills

de Cardona, establerts de molts anys a Buenos Aires, costegen a llur vila natal.

Havent arribat a migdia, els sortiren a rebre nombroses comissions, passant la comitiva a la Casa de la Vila, on l’alcalde va donar la benvinguda al senyor Escasany, manifestant l’agraïment del poble de Cardona per la generosa donació i la satisfacció de tots per la magnificència de les noves escoles, projectades per l’arquitecte de la Mancomunitat, senyor Planas Calvet. El senyor Escasany explicà tot seguit com vivint a Buenos Aires havien seguit ell i els seus germans amb gran interès la creixença del seu poble, dolorits que la pèssima escola on ells van aprendre les primeres lletres seguis anys i anys essent utilitzada, formant això contrast amb la gran atenció que la República del Plata es concedeix a tot el referent al primer ensenyament, en particular els edificis escolars. El poble aplaudí el senyor Escasany que volia que la seva vila natal fruís allò que arreu frueixen els pobles entrants a la major edat, i dignes d’essser dits civilitzats.

N’August Pi Sunyer, parlà després de com la pàtria és una cosa real i no una abstracció i com el sentiment patri havia portat als germans Escasany a recordar-se de Cardona, i desitjant el seu millorament li feien ofrena d’allò que ells, durant llur infantesa no hi havia trobat. Féu notar que l’edifici sol, és ben poca cosa, si a l’escola no hi regna un esperit que la faci eficaç i adaptada a l’ambient, cosa que els germans Escasany no oblidaran, manifestant l’esperança que dintre d’un any, acabades les obres, els infants de Cardona fruiran ja de les noves escoles.

Després de dinar visitaren el senyor Escasany i els seus accompanyants el lloc d’emplaçament de l’escola, i donaren ordres per activar-ne la construcció, fent realitat l’esperança anterior.

A mitja tarda retornaren a Barcelona, entre els aplaudiments de la població, tota agraïda als generosos compatriots, que assabentats que cal posar tota la confiança en la tasca renovadora de l’Escola viva, han volgut esmertsant-hi llurs cabals, fer-ne present d’una a llur vila natal”.

1924, 6 d’octubre, l’edició del diari “La Publicitat” informava també de la visita feta per Ramon a Cardona:

CARDONA. Les escoles Escasany. El poble manifesta als senyors Escasany el seu agraïment amb vera efusió. Diumenge passat el senyor Ramon Escasany, accompagnat de la seva distingida esposa i de la seva gentil filla, visità aquest poble, per tal de veure les obres realitzades en la construcció de les escoles que, junt amb els seus germans, ofereix a la seva vila natal. Foren rebuts per l’alcalde, senyor Sunyer i altres autoritats i accompagnats a la Casa de la Vila pel poble en massa, que no deixava de demostrar el seu entusiasme.

A la sala d’actes, l’alcalde saludà al senyor Escasany, fent-li present l’agraïment del poble de Cardona, que tindrà, d’ara en avanç, unes escoles verament models i alabà el projecte, obra de l’arquitecte de la Mancomunitat senyor Planas Calvet. Després el senyor Escasany glossà l’ofertenir de les escoles, explicant escaients anècdotes de la seva vida escolar a Cardona i dient que el seu objecte és transformar la instal·lació pedagògica, que avui segueix essent la mateixa de cinquanta anys enrere.

Tot seguit el doctor Pi Sunyer, que accompanyà els senyors Escasany amb la seva esposa, digué unes breus paraules remarcant la importància del generós acte dels donadors i fent veure com la construcció de l’edifici ha de continuar-se amb una intervenció contínua que asseguri l’eficàcia de l’escola.

Després de dinar, els visitants es traslladaren al lloc de l'emplaçament de les escoles donant el senyor Escasany les instruccions oportunes per tal que s'apressés la seva construcció i poguessin ésser inaugurades pel començament del curs que ve. El poble de Cardona acomiadà els il·lustres visitants, renovant les mostres d'agraïment i consideració pels bons patricis que, després de llarguissims anys d'absència, tornen de Buenos Aires, recordant la seva infantesa i ofereixen als nens d'avui allò que ells precisament no tingueren, una bona escola en la qual formar el seu esperit".

1924, 11 d'octubre, l'Ajuntament adreça al delegat d'Hisenda còpia de l'expedient instruït relatiu a la ruïna del tram nord de la muralla de la vila "a fin de que se resuelva en el sentido de que desaparezca el peligro que constantemente amenaza". D'aquesta manera, es volia procedir a l'enderroc del tram nord de la muralla gòtica de la vila que vorejava el paratge dels Filadors, comprès entre els Corrals (el local destinat per l'ajuntament al sacrifici del bestiar que havia d'abastir les carnisseries locals) i el portal de Sant Miquel. A la vegada que aprofitar part de la pedra resultant de l'enderroc per a la construcció del nou edifici escolar.

1924, 15 d'octubre, el secretari de la corporació fa lectura en el Ple municipal de la carta rebuda del germà gran dels Escasany, que deia això:

"Barcelona, 14 Octubre 1924:- Señor Alcalde de la villa de Cardona. Doctor José Sunyer. De mi mayor consideración. Al dejar esta tierra querida vengo a expresarle una vez más mi profundo reconocimiento por la acertada cooperación de la primera autoridad de nuestra inolvidable villa, cuna de los que suscribimos, al tiempo que se dan forma a nuestros ideales y también por el manifiesto lanzado en forma de agradecimiento y estímulo al Cardonins, adhiriéndose especialmente

a mi hermano Manuel, quien se desvive para llegar a la realización de la obra. Queda nuestro incansable amigo Doctor Pi y Sunyer facultado para llevar a término la labor. Perdura en mi esposa, hija y en mí mismo la afectuosa demostración del pueblo y autoridades. Señor alcalde ruégole agradezca y salute en nombre de los hermanos Escasany a todos los que contribuyeron al acto de colocación de la primera piedra y bendición de ella como son autoridades religiosas representadas por monseñor Valentín Comellas, al Señor Juez municipal don Manuel Sala Marés, delegado gubernativo don José Fontan, señores concejales y demás personas que hayan interesado en todos los actos que son objeto las escuelas Escasany. Para usted señor alcalde un cordial abrazo de este, su afectísimo. Ramon Escasany (firmatura)."

Si amb la lectura d'aquestes pàgines hem aconseguit encuriosir-vos, us convidem a veure el documental produït per l'Arxiu Històric de Cardona sota el títol "Escasany, el sentit d'un cognom" amb la voluntat de posar en valor la figura dels germans Ramon i Manuel Escasany i la seva projecció a l'Argentina de les dues primeres dècades del segle XX a través de la societat "Casa Escasany". Aquest documental de 10 minuts de durada serà emès durant tot aquest mes de setembre pel canal local de televisió.

I també us convidem a participar en la sessió de commemoració de la cerimònia de benedicció i col·locació de la primera pedra de les escoles i la visita feta pel Ramon que celebrarem a l'Arxiu Històric de Cardona, el **divendres 27 de setembre de 2024**.

**"YO NACÍ HACE MUCHOS AÑOS
(IMAGÍNESE QUE LES ANDO PISANDO LOS TALONES A
LOS OCHENTA), EN UN PUEBLECITO MUY PINTORESCO
Y MUY CATALÁN DE LA PROVINCIA DE BARCELONA,
QUE SE LLAMA CARDONA."**

ESCASANY, el sentit d'un cognom



Commemoració de la cerimònia de la col·locació
de la primera pedra de les Escoles Escasany

**Divendres, 27 de setembre 2024
20:00 hores Arxiu Històric de Cardona**